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ÚVODNÍ SLOVO

Vážení spoluobčané,
čas letí jako bychom ho měli na rozdá-
vání. Naštěstí je to jedna z mála věcí, 
které lidstvo nemůže změnit, aspoň 
tedy zatím. Mám pocit, že člověk je ze 
všech stran konfrontován povětšinou 
s negativními zprávami, událostmi. 
Ty se samozřejmě na světě dějí a není 
jich bohužel málo. Nicméně si my-
slím, že by nám lidem neuškodilo se 
sem tam povzbudit, podpořit se a my-
slet pozitivně. Pokud budeme kolem 
sebe vídat pouze zamračenost, mr-
zutost, zapčklost, tak se z toho kruhu 
lidstvo nikdy nevymotá. I kvůli tomu 
jsem velice rád, že náš zastupitel 
Rosťa Bača dokázal dát kolem sebe 
partu skvělých lidí, kteří nehledě na 
osobní a rodinný diskomfort již ně-
kolik let přinášejí nám ostatním tolik 
potřebnou pozitivní energii v podo-
bě pořádání různých obecních akcí. 
Když píšu tento článek, jsou za námi 
rybí hody, které prostě neměly chybu. 
Chybu udělal pouze ten, kdo nepřišel. 
Díky přátelé za skvělou akci!
Jsem rád, že se nám díky dotaci z Mo-
dernizačního fondu podařilo obecní 
střechy osadit fotovoltaickými pa-
nely. Celkový instalovaný výkon na 
střeše obecního úřadu, kulturního 
domu a školy je 41 kWp a bateriové 
úložiště o kapacitě 39 kWh. Někteří 
z vás se ptali, proč jsme střechy ne-
osadili více panely, když na ně místo 
je. Odpověď je jednoduchá. Abychom 
mohli čerpat dotaci, mohli jsme osa-
dit pouze tolik, kolik jednotlivé ob-
jekty samy spotřebují. Další, na jar-
čovské poměry finančně náročnější 
akcí ve výši 1,6 mil. Kč, byla oprava 
pilířů na lávce přes Bečvu na auto-
bus. Na tento technicky nepřijatelný 
stav nás upozornila prohlídka au-
torizovaným inženýrem. Aby lávka 
mohla dále sloužit široké veřejnosti 
a my ji ochránili před plujícími stro-
my v době zvýšených vodních stavů, 
před plujícími ledy v zimě (snad tako-

vé zimy ještě zažijeme), byli jsme nu-
ceni vystavět železobetonové pilíře, 
které již v tuto chvíli stojí a plní svou 
ochrannou funkci. Naše obec v rámci 
společného projektu s názvem „Spo-
lečně bez odpadků v Mikroregionu 
Valašskomeziříčsko-Kelečsko II“ na 
podporu prevence vzniku odpadu, 
pořídila a rozdala v obci 150 ks kom-
postérů. Na tento projekt byla získá-
na finanční dotace z Operačního pro-
gramu Životní prostředí ve výši 85 % 
celkových způsobilých výdajů. Pevně 
věřím, že je všichni smysluplně vyu-
žijeme a snížíme tak množství biood-
padu, který by jinak zřejmě skončil 
v černé popelnici na komunální od-
pad. Další pozitivní zprávou je, že 
jsme byli úspěšní v žádosti o dotaci 
na Ministerstvu průmyslu a obchodu 
na modernizaci veřejného osvětle-
ní. Ještě letos bychom měli všechna 
stará světla vyměnit za nové LED 
osvětlení. Stávající roční spotřeba ve 
výši 40 MWh by tak měla klesnout 
na cca 10 MWh. Pokud se to poda-
ří, návratnost této investice ve výši 
cca 1,5 mil. Kč by měla být přibližně 
4 roky. Světla budou mít trochu jinou 
barvu svítivosti, ale na to si, myslím, 
rychle zvykneme. Hlavně budou smě-
rová a tak budou svítit jen tam, kam 
mají a ne sousedům do oken. Do kon-
ce roku by ještě mělo dojít na opravu 
hasičské klubovny a sociálního zaří-
zení v přízemí OÚ. Zde bychom čer-
pali dotaci přes Místní akční skupinu 
Střední Vsetínsko, které jsme členy. 
Závěr patří pozvánce na sobotu 19. 
října, kdy v sále kulturního domu 
proběhne setkání se seniory pod tak-
tovkou šikovných dam ze sociální 
komise,  na které jste srdečně zváni. 
K poslechu a tanci opět zahraje naše 
Jindřiška se skupinou OK Country.
Děkuji vám a přeji krásně prožité 
podzimní dny.

starosta obce Ivo Veselý

MÍSTNÍ POPLATKY ZA 
ROK 2024
Poplatek za popelnice (600 Kč/osoba), psa 
(200 Kč) a kabelovku (1500 Kč/nemovitost) 
zůstávají v roce 2024 ve stejné výši. Platit mů-
žete hotově na OÚ nebo příkazem z vašeho 
účtu na číslo obecního účtu 5924851/0100. 
Jako variabilní číslo uveďte číslo popisné nebo 
evidenční (nezapomeňte prosím na nulu na 
začátku čísla) a do zprávy pro příjemce jméno 
a příjmení. Všechny informace o poplatcích 
jsou i uvedeny na webu www.jarcova.cz. v zá-
ložce „informace obce“. Opět připomínám, že 
platby dle obecní vyhlášky mají být uskutečně-
ny do konce měsíce března daného roku. Záro-
veň bychom požádali ty z vás, kteří poplatek 
ještě neuhradili, aby tak za letošní rok učinili 
co nejdříve, děkujeme.

obecní úřad

OŘEZ STROMŮ
ZASAHUJÍCÍCH
DO CESTY
Žádáme všechny vlastníky nemovitostí, aby své 
stromy a keře, které přesahují do cesty, dosta-
tečně ořezali tak, aby mohly po cestách bezpeč-
ně projet jak osobní, tak hlavně nákladní auta. 
Dělá to veliký problém zejména Technickým 
službám, které v obci svážejí odpad. Poslali 
nám na obec upozornění, že může dojít k tomu, 
že do obce nebudou zajíždět. Problémy má také 
zimní údržba.
Prosím ještě jednou o kontrolu zeleně na vašich 
pozemcích a nápravu stavu ve výše uvedeném 
smyslu. V případě, že ořezy bude muset za vás 
udělat obec, budete muset tuto práci uhradit.
Děkuji za pochopení a věřím, že situaci chápe-
te. Vlastnictví zavazuje.

starosta obce

SBĚR PLASTŮ
Rád bych tímto poděkoval všem, kteří 
třídí plasty do pytlů, které si obec sama 
sváží. Zároveň bych rád požádal i ty 
z vás, kteří upřednostňují třídění do 
kontejnerů, abyste svůj přístup přehod-
notili a využívali hlavně pytlový sběr. 
Důvod je prostý. Výsyp a svoz i těchto 
kontejnerů si obec, v rámci finančních 
úspor, zajišťuje  vlastními silami. Výsyp 
těchto kontejnerů je časově náročný. 
Uspořený čas bychom tak mohli věno-
vat dalšímu rozvoji obce.
Předem vám děkuji.

starosta obce
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Jelikož Jarčovjan vychází po delší době, 
rádi bychom ještě připomenuli akce, které 
se uskutečnily na sklonku loňského roku 
a do minulého vydání se již nevešly, ale za-
slouží si, aby se o nich napsalo, jelikož jsou 
to akce, které jsou rok od roku čím dál více 
oblíbené a účastní se jich čím dál více ob-
čanů. 

ROK 2023 

Valaši zpívají koledy – 13. 12. 2023

Rok utekl jako voda a my se opět setkali u na-
šeho vánočního stromu, abychom zazpívali 
koledy. Letos byl termín určen na středu 
13. prosince. Před 17 h se už začal připravo-
vat svařák, abychom se mohli v nevlídném 
počasí zahřát. A opravdu přišel vhod. Celou 
dobu jemně mrholilo, přesto jsme začali 
zpívat přesně v 18 hodin, stejně jako na dal-
ších mnoha místech v celé České republice. 
Zazpívali jsme 6 určených koled a také jed-
nu bonusovou. Na tuto pěknou akci se nás 
u stromečku letos sešlo kolem třiceti. Bylo 
to velmi příjemné setkání a věříme, že se nás 
příští rok sejde zase o cosi více...

Dobytí Jarčovské Kuly
29. 12. 2023
Letošní ročník této akce byl skutečně vel-
kolepý. Obloha už od rána slibovala pěkné 
počasí a to nás taky celým dnem provázelo. 
Možná i z tohoto důvodu byl počet účastní-
ků výšlapu, dovolím si tvrdit, snad rekordní. 
V 10 hodin ráno se nás před před místním 
obchodem sešlo kolem 70, a to nepočítám 
naše čtyřnohé miláčky. Nicméně dobrých lidí 
se všude vejde, a tak jsme se nakonec všichni 
vešli i do obecního autobusu a vyrazili jsme 
směr Oznice. Odtud už jsme v procházko-
vém tempu vyrazili po červené do Jarcové. Po 
cestě bylo pár občerstvovacích a odpočinko-
vých přestávek. Kolem půl 1 byla Kula doby-
ta, udělali jsme, jako každý rok, vzpomínkové 
foto a přesunuli jsme se na vyhodnocení celé 
akce na Šíp. Tam je nově vytvořené zázemí 
pro konání podobných akcí, jakou byla právě 
ta včerejší. Pro všechny účastníky byla při-
pravena zdarma polévka, špekáčky a čaj. Za 
drobný poplatek byl také k zahřátí výborný 

svařák a kdo se po cestě zahřál dost, ten mohl 
spláchnout žízeň čepovaným pivem. Po celý 
den vládla skvělá nálada a všichni se dobře 
bavili. Děkujeme všem za hojnou účast. Or-
ganizátorům této akce za skvěle připravené 
zázemí a výborné občerstvení. A také Jiřímu 
Kuráňovi za odvoz autobusem.
Tak zas příští rok ... 

ROK 2024 

Výlet na Betlémy – 25. 1. 2024

Ve čtvrtek 25. 1. 2024 sociální a kulturní ko-
mise obce zorganizovala pro seniory zájezd 
na výstavu betlémů do zámku Žerotínů ve 
Valašském Meziříčí. Prohlídku betlémů nám 
velice podrobně okomentoval pan Ing. Ivan 
Hejtmánek ze spolku Betlémářů Valašska. 
Pohyblivé betlémy nám spustil a bylo oprav-
du na co se dívat. Pan Hejtmánek je také au-
torem jednoho exponátu betlému, který je 
velice pěkně zpracovaný. Po této prohlídce 
jsme se přesunuli obecním autobusem na 
Soláň, kde v místním informačním centru 
Zvonice Soláň byly vystaveny ještě další ex-
ponáty betlémů, zejména ty „pod šturcem“, 
skleněným poklopem. Po takových prohlíd-
kách nám opravdu vyhládlo, tak jsme zájezd 
zakončili v restauraci hotelu Čarták. Myslím, 
že se všem 27 účastníkům zájezd velice líbil.
Děkujeme spolku Betlemářů Valašska za 
velké úsilí při pořádání takových spolkových 
výstav, kdy se Betlémská historie i tradice 
stavění jeslí a betlémů dostane do širšího po-
vědomí lidí. 

Divadelní představení Panenka
3. 2. 2024
Opět po roce jsme se v sobotu navečer sešli 
na sále, abychom shlédli divadelní před-
stavení. Tentokrát k nám zavítal divadelní 
soubor Ventyl z.s. s představením Panenka. 
Komedie chorvatského dramatika Mira Ga-

vrana v podání pana Štroncera coby Marka 
a paní Hrbáčkové coby Stely bavila publikum 
od začátku do konce a sálem zněly výbuchy 
smíchu. Kdo si chtěl ještě zpříjemnit večer 
sklenkou něčeho dobrého, měl možnost si 
v našem bufetu zakoupit pivo, víno i nealko 
občerstvení. Představení se velmi vydařilo, 
účast byla hojná a my se těšíme na nějakou 
další hru zase za rok. 

Posezení nad rodokmeny
16. 2. 2024

V pátek v podvečer se v salónku Restaura-
ce Pod Jarčovkú kulú uskutečnilo povídání 
o historii obce Jarcová a rodokmenech ob-
čanů Jarcové. Tuto velmi zajímavou před-
nášku sami iniciovali a pak také vedli pan 
Zdeněk Zetek st., který se zajímá o historii 
obce Jarcová už dlouhou řádku let a pan Ivo 
Veselý st., který se zabývá sestavováním ro-
dokmenů a také historií obce. Bezmála 50 
občanů, kteří si přišli poslechnout a dozvě-
dět se o historii Jarcové více, na začátku sa-
motné přednášky přivítal starosta obce. Po 
té si vzala slovo paní Ludmila Veselá a se-
známila nás s historií obce, historií školství, 
počtu obyvatel v různých letech až do sou-
časné doby. Po ní přišly na řadu staré mapy 
obce, ale i fotografie a už v tuto chvíli bylo 
nad čím diskutovat a občané se živě zapo-
jovali do přednášky, kdy doplňovali své po-
znatky z dané doby. Na závěr přišly na řadu 
rodokmeny. Dozvěděli jsme se, kde se dají 
dohledat informace k vytvoření rodokme-
nů a jak při sestavovaní rodokmenu postu-
povat. Shlédli jsme také různé rodokmeny 
občanů obce. Myslím si, že se podvečer 
velmi povedl. Všem se povídání líbilo, star-
ší generace zavzpomínala na dobu dřívější. 
Nyní nám nezbývá než se těšit na nějakou 
další přednášku.

A TAK SI TADY ŽIJEME ...
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Přednáška – 21. 2. 2024

Ve středu 21. 2. 2024 proběhla v zasedací 
místnosti obce Jarcová přednáška na téma 
„Stárnout ve zdraví a pohodě“ v rámci rea-
lizovaných projektů MAS. Přednášející paní 
Ludmila Sovová nám poutavě přednesla 
mnoho témat, která jsou přínosná pro pod-
poru zdravého životního stylu seniorů.

MDŽ – 08. 3. 2024

Po roce jsme se opět sešly na sále, abychom 
oslavily Mezinárodní den žen. Letos nám 
společnost dělal také pan starosta a místosta-
rosta, od kterých jsme dostaly kytičku a po-
přáli nám krásné MDŽ. Stejně jako vloni bylo 
tekuté občerstvení v režii obce a každá z pří-
tomných dam donesla něco dobrého na zub 
a také dárek do tomboly. Takže nikdo neod-
cházel domů s prázdnou. Podebatovaly jsme, 
zazpívaly, nasmály se...
Těší nás, že je o tuto akci zájem a sešlo se nás 
zase o něco více než vloni.

Vítání občánků – 23. 3. 2024

V sobotu 23. 3. 2024 proběhlo v zasedací 
místnosti obecního úřadu vítání občánků. 
Celkem jsme přivítali 6 nových občánků - 
3 kluky (Davida, Kryštofa a Matěje) a 3 hol-
ky (Alžbětu, Amálii a Viktórii). Všechny děti 
dostaly od obecního úřadu dárkový poukaz 
a maminky kytičku. Nechybělo tradiční fo-
cení v kolébce. Letos jsme se bohužel z dů-
vodu nemoci museli obejít bez vystoupení 
dětí z místní školky, které je vždy zpestřením 
programu. Na závěr proběhlo společné foto 
všech rodičů a sourozenců. Tak ať se všem 
dětem daří...

Koncert Docuku – 12. 4. 2024

V pátek 12. 4. 2024 v jarčovském kulturáku 
vystoupila kapela Docuku. Jako předkapela 
hrála skupina Funkeys ze Zlína. Jak už bývá 
zvykem, tak se na sále prodávalo i občerstve-
ní a všichni se na akci dobře bavili a koncert 
obou kapel si užili.

Bylinkový podvečer – 19. 4. 2024

V pátek 19. 4. jsme po půl roce zopakovali 
bylinkový podvečer. Přednášku vedla Katka 
Černá ze Žítkové a i jarní povídání o bylin-
kách mělo velký úspěch. Na sále se nás sešlo 
téměř 50 a dvě a půl hodiny utekly jakoby 
mávnutím kouzelného proutku. Katka měla 
připravené opět velmi zajímavé a poutavé 
povídání a taky žádná otázka nezůstala ne-
zodpovězená. Na závěr jsme si mohli koupit 
bylinkový čaj, tinkturu nebo sirup. Tak zas 
možná někdy příště...

Setkání obcí na Piškové
11. 5. 2024

V sobotu 11. 5. se opět po roce uskutečnilo 
setkání obcí Jarcová, Poličná, Oznice a Bran-
ky u pomníku T.G.Masaryka na Piškové. 
Počasí nám přálo, účast byla velmi hojná. 
Na občerstvení bylo možno zakoupit si zvě-
řinový guláš, klobásu, bramborák, palačinky 
nebo nějakou sladkost. K uhasení žízně nebo 
jen tak na chuť bylo pivo, limonáda, víno 
nebo něco ostřejšího. Celým odpolednem 
nás provázela cimbálová muzika Kuráž a pro 
děti byl připraven skákací hrad. Všichni si tak 

odpoledne velmi užili, pobavili se, zazpívali, 
zatančili. Tak zase za rok na stejném místě... 

Stavění májky – 4. 5. 2024

První květnovou sobotu jsme již tradičně 
před obecním úřadem stavěli májku. Ale již 
den předem se musela dopravit z lesa do hasi-
čárny, aby se v sobotu jen dozdobila a posta-
vila. Počasí nám tentokráte bylo nakloněno 
a přilákalo na tuto pěknou akci spoustu lidí. 
Na občerstvení bylo připraveno pivo, víno, 
nealko a také nějaká ta štamprlka. Málokdo 
také odolal vůni makrel a špekáčků připravo-
vaných na grilu.

Zájezd na Florii a zámek Holešov
7. 5. 2024

Dne 7. 5. 2024 proběhl již náš tradiční zá-
jezd obce na prodejní výstavu květin Floria 
jaro v Kroměříži. Cestu za květinami jsme 
si zpříjemnili návštěvou zámku v Holešově. 
Paní průvodkyně nám přednesla celou his-
torii zámku, včetně jejich majitelů i s humor-
nými příběhy, které zpestřily obsáhlý výklad. 
V Kroměříži jsme utratili, co jsme mohli 
a s písničkou „Sláva nazdar výletu, nezmokli 
jsme, už sme tu“ jsme se odpoledne v pořád-
ku vrátili. Našemu tradičnímu řidiči Jiřímu 
Kuráňovi moc děkujeme za bezpečnou a po-
hodovou jízdu.

Zájezd do Vídně – 25. 5. 2024
V sobotu 25. 5. 2024 jsme se vydali s cestov-
ní kanceláří Valaška na poznávací výlet do 
Vídně. Odjezd autobusu byl v 5 h ráno od 
obecního úřadu. Všichni účastníci zájezdu 
přišli načas, tak jsme vyrazit dle domluve-
ného časového harmonogramu. Cesta na 
Slovensko byla rychlá, a tak už jsme v 8 h 
ráno byli v Bratislavě. Tam jsme si prohlídli 
venkovní areál Bratislavského hradu, sešli 
na náměstí, kde jsme se měli rozchod a moh-
li se občerstvit. O půl 11 už jsme ale museli 
být na nábřeží Dunaje, odkud jsme vyjížděli 
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katamaránem do Vídně. Cesta trvala cca ho-
dinu a půl. Z lodě jsme měli pěkný výhled, 
mohli jsme vyjít na otevřenou palubu lodi, 
kde nám vítr počechral vlasy. Celá cesta byla 
pohodová a užili jsme si ji. Počasí nám přálo 
až do Rakouska, kde jsme stihli ještě bez deš-
tě projít všechny nejznámější památky. Paní 
průvodkyně nám povyprávěla o všech pa-
mátkách kdejakou zajímavost. Ke konci naší 
„Tour po památkách“ ale přišel liják a my 
jsme se museli poschovávat, kde to jen šlo. 
Většina účastníků volila restaurace, hospody 
a podobná zařízení s televizním přijímačem, 
aby mohla v suchu sledovat Mistrovství světa 
v hokeji. Ten den jsme totiž hráli se Švédskem 
o postup do finále a my si to nechtěli nechat 
ujít. Hokej jsme s přehledem vyhráli, mezitím 
přestalo pršet, udělali jsme si tedy ještě náku-
py s pár drobnostmi domů a spokojeně jsme 
se vydali před 18 h zpět k autobusu, který nás 
zase bezpečně přepravil domů do Jarcové. 
Byl to vskutku podařený výlet… 

Kácení májky – 1. 6. 2024

Kácení májky letos vyšlo na první červno-
vou sobotu. Počasí nás celý týden nechávalo 
v nejistotě, jestli akce proběhne nebo ne. Ke 
konci týdne už se předpověď začala lepšit, tak 
se organizátoři akce domluvili, že proběh-
ne v hasičárně. Před ní ještě postavili stan, 
aby zabránil případnému dešti a mohli jsme 
se nerušeně bavit. Tekuté občerstvení bylo 
obdobné jako při stavění, jen místo makrel 
jsme si tentokrát mohli pochutnat na grilova-
ných žebrech. I když počasí nebylo úplně bez 
mráčků, tak jsme si odpoledne užili.

Hry bez hranic – 8. 6. 2024
2. ročník Her bez hranic proběhl tentokrát 
v areálu Synodos na Malé Bystřici. Klání se 
zúčastnilo 13 obcí MAS Střední Vsetínsko, 
z.s. a 14. do počtu bylo družstvo Vsetínské 
nemocnice. Luxusní počasí po celou dobu 
akce, výborný moderátor, skvělé disciplíny, 

namotivovaní soutěžící a skandující fanouš-
ci – to vše dalo dohromady nezapomenutel-
ný den a spoustu zážitků. Už jen počáteční 
melodie znělky Her bez hranic spoustu lidem 
vyhnala husí kůži. Naši obec letos zastupoval 
Ivo Veselý, Jiří Hrabovský, Stanislav Bližňák, 
Jindra Vlčková, Jarča Vašicová, Jarča Veselá 
a Magda Bližňáková. Ženy letos v týmu pře-
važovaly a měly velký podíl na konečném 
výborném výsledku. Soutěžilo se celkem 
v 5 disciplínách s těmito názvy: „Na Santo-
vě kopec“, „Záchrana raků“, „Zmrzlina“, 
„Ovčácké slavnosti“ a poslední soutěž jen 
pro kapitány družstev „Z postele do poste-
le“. U žádné disciplíny nechyběl adrenalin 
a spousta srandy. Navečer proběhlo slavnost-
ní vyhlášení a předání cen.
Jarčovský tým skončil na krásném děleném 
3. místě spolu s Pržnem. Následovalo obrov-
ské nadšení, bujaré slavení a v neposlední 
řadě také těšení se na další ročník této skvělé 
soutěže.
Gratulujeme a děkujeme tímto celému týmu 
za výbornou reprezentaci naší obce.
Byli jste skvělí. Tak zase v plné síle příště…

Fotbal z klobúka – 28. 6. 2024

Letošní ročník „Fotbalu z klobůka“ se konal 
v pátek 28. 6. 2024. Počasí nám přálo, sešli 
jsme se v hojném počtu. Poměřili jsme síly 
skrz generace a všichni si to náležitě užili. Tak 
kdo bude mít příští rok ještě chuť si s námi 
přijít zahrát, je vítaný. 

Loutkové představení – 11. 7. 2024
Vandráci Vagamundos (Pavel Liška, Jan 
Revai a Hynek Bernard) zavítali ve čtvrtek 
11.7. do Jarcové se svým loutkovým před-
stavením o cestách Miloslava Stingla. Před-
stavení se odehrálo v zahradě za KD, kde byl 
v parném dní příjemný stínek. 
Kromě děti z příměstského tábora, pro kte-
ré bylo představení primárně určeno, přišla 
také spousta dětí z Jarcové a také dospělých. 
Všichni jsme si představení užili. Nakonec 

jsme se mohli vyfotit s loutkou pana Stingla, 
která se dle slov pana Lišky moc ráda fotí, ale 
také se samotným panem Liškou i Revaiem. 
Bylo to moc příjemně strávené odpoledne

Rybí hody – 17. 8 2024

V sobotu 17.8. jsme odstartovali další ročník 
rybích hodů. Ryby už se postupně od středy 
nakupovaly, kuchaly, krájely, nakládaly a na 
konec také obalovaly a smažily. Přípravy jsou 
na tuto akci velmi náročné a bez našich bor-
ců, kteří vše připravují a berou si kvůli této 
akci i dovolenou, aby se všechno stihlo, se 
opět po roce jednalo o velmi vydařenou akci. 
V nabídce letos byl smažený amur s vídeň-
ským bramborovým salátem, pstruh a mak-
rela z grilu, kapří tatarák na topince a maďar-
ská rybí polévka Halázslé. Ve stánku s pitím 
bylo k dispozici pivo, víno, prosecco, Birell 
a malinovka. Po 15 h, kdy akce začínala, se 
u stánků začaly tvořit fronty a během odpo-
ledne jste nás postupně vykoupili ze všech 
nachystaných pochutin . Za to vám děkuje-
me. Akci předčasně ukončila průtrž mračen, 
kdy po ustanutí deště, se většina návštěvníků 
odebrala do svých domovů. I přes tuto nepří-
zeň počasí to byla opět skvělá akce s výbor-
nou atmosférou, kterou jsme si my prodáva-
jící a organizátoři akce moc užili a doufáme, 
že vy návštěvníci také …

Věříme, že každý z Vás si našel z pestré nabíd-
ky akcí tu, která je mu srdci nejblíž a zavítal 
za námi. Budeme se na Vás těšit i na dalších 
akcích. 
A kdyby se k nám chtěl někdo ještě přidat 
s organizací a pomocí, tak budeme rádi…

Za sociální a kulturní komisi

Jana Kozáková, Rosťa Bača
a Marie Hrabovská
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VYNÁŠENÍ MAŘENY
LETOS TROCHU JINAK

Rok opět uběhl jako voda a nastal čas, 
abychom se rozloučili se zimou a přivíta-
li jaro. I když letošní počasí pravou zimu 
plnou sněhu a mrazu vůbec nepřipomí-
nalo. V rámci udržení tradice a hlavně 
předání této tradice dalším generacím, 
jsme se letos rozhodli  Mařenu  vynést 
již v pátek před Smrtnou nedělí. Ptáte se 
proč? Hlavním důvodem bylo ukázat tuto 
tradici všem našim žákům ZŠ a dětem 
z MŠ. Této tradice se totiž v posledních 
letech účastnilo čím dál méně lidí, což nás 
velmi mrzelo, jelikož vyrobit a zorganizo-
vat takovou akci stojí čas i práci, a mnohé 
děti tuto tradici vůbec neznaly. Škola má 
zejména  v dětech vychovávat podporu 
tradic našich předků.  Jelikož nechceme, 
aby tato pěkná tradice postupně zanikla, 
rozhodli jsme se vynést Mařenu již v pá-
tek před Smrtnou nedělí  se všemi dětmi 
ZŠ i MŠ. Počasí nám přálo, a tak jsme se 
mohli vydat na tradiční průvod doprová-
zený písničkou „Mařeno, Mařeno, kdes 
tak dlouho byla….“. Během průvodu se 
k nám přidali také další občané. Mařenu 
jsme úspěšně hodili do Bečvy a rozloučili 
se tak se zimou. Do školy si děti přinesly 
„Létečko“ a všichni se už těšíme na krás-

né jarní a letní dny. Myslím si, že jsme si 
to všichni užili, děti se obohatily o další zá-
žitek a snad budou tuto tradici od našich 
předků dodržovat i nadále a budou ji pře-
dávat dál, jako se snažíme i my.  Děkujeme 
všem za účast a přejeme hodně sluníčko-
vých dní a pevné zdraví.

Lenka Harvánková a Eva Janišová

VELIKONOČNÍ TVOŘENÍ 
Stalo se již v naší škole tradicí, že 
v posledním týdnu před Velikonocemi 
strávíme jedno odpoledne velikonočním 
tvořením, abychom si ještě více připo-
mněli blížící se svátky jara. Letos tento 
den připadl na středu 20. března 2024.
Zájemci o tvoření mohli usednout k jed-
notlivým dílničkám již od 13,30 hodin. 
S velkou chutí se pak pustili do práce. 

A tak se zde vyráběli velikonoční zajíčci, 
slepičky, kuřátka i košíčky s květinkami 
z různých materiálů. Kromě vyrábění si 
mohly děti nazdobit také perníčky. Ty pak 
s velkou chutí záhy snědly. Jsme velmi po-
těšeni, že vyrobit si velikonoční věci přišli 
také dospělí. Milým překvapením bylo, že 
přišly nejenom maminky, babičky, tetičky, 
ale také tatínkové zde vyráběli a pomáhali 
malým dětem.
A protože při takové práci jednomu 
vyhládne, bylo také připraveno něco dob-
rého k zakousnutí. Paní kuchařka ze školy 
napekla výborné buchty a maminky si pak 
odpočaly také u šálku kávy.

Odpoledne se moc pěkně vydařilo a byli 
jsme velmi potěšení, že je o naše akce 
ve škole zájem. Již teď se těšíme na další 
setkání a tvoření s vámi.

Eva Janišová, ředitelka školy

ZÁPIS DO 1. TŘÍDY
Dne 8. dubna 2024 se v naší základní ško-
le sešlo sedm budoucích žáčků k zápisu do 
1. třídy. Jelikož nejsme příznivci zápisu, 
který se podobá spíše přijímacímu řízení, 
rozhodli jsme se udělat pro ně zápis netra-
diční zábavnou formou. A tak zatímco ro-
diče vyplňovali formální žádosti a další do-
kumenty, paní učitelky si děti vzaly do třídy, 
kde pro ně měly nachystané různé hry. I při 
těchto hrách děti počítaly, vytleskávaly sla-
biky a také si zazpívaly, zkrátka prostřídaly 
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vše, co by měl budoucí prvňáček umět. 
A ještě se k tomu dobře pobavily. Na závěr 
je čekaly dárečky na památku tohoto vý-
znamného dne. O tom, že se všichni dobře 
pobavili, svědčilo i to, že pak odcházeli spo-
jení a usměvaví domů, plní dojmů a těšení 
se na září a nový školní rok.

Eva Janišová, ředitelka školy

UKLIĎME JARCOVOU 2024 
Tak opět po roce jsme se vydali sbírat 
odpadky po našich tradičních trasách 
ŠKAREDKY – BRAŽISKA – ZAHRA-
DY – U SÁMA – JARČOVSKÚ KULU 
– cyklostezku směr ZA VODÚ, břeh řeky 
BEČVY směrem od hřiště ke kapličce.
Původně plánovaný termín jsme kvůli 
opravdu hodně nepříznivému počasí byli 
nuceni posunout na 29. duben. Tento den 
jsme byli odměněni nádhernou slunečnou 
oblohou a letními teplotami. 
Posilněni obědem jsme se po skupinkách 
vydali do terénu. Pokud si dobře pama-
tuji do úklidové akce ,, Ukliďme svět – 
ukliďme Česko“ se oficiálně pravidelně 
zapojujeme od roku 2016 a první roky 
to byl děs a hrůza. V předešlých letech 
žáci poučeni o bezpečnosti s nadšením 
likvidovali i černé skládky. Smyslem akce 
není jen sbírání odpadků, ale především si 
děti osvojují správné návyky a prohlubují 
si znalosti v oblasti ochrany přírody. Kdo 
jednou dobrovolně uklízel, nemá potře-
bu své okolí znečišťovat. Tento rok jsme 
se shodli, že uklízení má smysl, jelikož 
odpadků byla proti minulým rokům sotva 
třetina.

Krásně vyletněné odpoledne jsme zakon-
čili v hospůdce u paní Alenky, kde nás 
čekalo osvěžující občerstvení.

Jana Černochová

VLASTIVĚDNÁ 
A PŘÍRODOVĚDNÁ 
EXKURZE DO BRNA 
Ráno v 6:10 hodin jsme se sešli ve Va-
lašském Meziříčí na vlakovém nádraží 
(pozn. žáci 4. a 5. ročníku ZŠ Jarcová). 
V 6:21 nám jel vlak do Kojetína. Po cestě 
jsme s holkama hrály hry a mohly jsme 
si dlouho užívat hezkého výhledu na 
krajinu. Poté jsme přestoupili na druhý 
vlak směr Brno. Po příjezdu jsme šli do in-

formačního centra Staré radnice Brno. 
Tam jsme se dozvěděli pověst o Kroko-
dýlovi – Brněnském drakovi. Provázená 
cesta s paní Matulovou nás moc bavi-
la. Dovedla nás také do katedrály sv. 
Petra a Pavla. Pověst praví, že Švédové 
jí ustřelili všechny věžičky. Z dálky jsme 
také viděli brněnskou „Sochu svobody.“ 
Prohlídka končila navštívením brněn-
ského orloje. Vždy několikrát za děn z něj 
vypadávají koule, které něco symbolizují. 
Když jsme se rozloučili s paní průvodky-
ní, jeli jsme „šalinou“ do Planetária. Tam 
jsme měli program Sluneční soustava. 
Před programem jsme si mohli koupit 
také nějaké suvenýry.  Program se mi moc 
líbil. Ukazovali nám souhvězdí, všechny 
planety a jejich, měsíce, komety…  
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Po skončení jsme jeli na „Zelňák“ – Zelný 
trh. Tam jsme měli dvacet minut volného 
času – koupili jsme si zmrzlinu. Poté jsme 
šli do podzemí Brna. Provázela nás tam 
paní průvodkyně a ukázala nám mučící 
nástroje a vysvětlovala pověsti o nich. 
Také jsme se téměř celá třída vlezli do 
klece bláznů. To už byla naše poslední 
zastávka. Pak jsme šli do McDonaldu na 
svačinu.
Nastoupili jsme do vlaku a už jsme se 
těšili domů. S holkama jsme si ještě po-
vídaly o všech našich zastávkách v Brně 
a chválily jsme je. V Kojetíně jsme zase 
přestoupili na vlak do Valašského Mezi-
říčí. Zde jsme se rozloučili a to byl konec 
naší exkurze.

Lucie Popová, 
žákyně 4. ročníku ZŠ Jarcová

ŠKOLNÍ VÝLET ŽÁKŮ 
ZŠ DO ŠTRAMBERKU 
A KOPŘIVNICE 

Na konci školního roku jsme uskutečnili 
školní výlet.  Vydali jsme se poznávat krásu 
Moravskoslezského kraje do Štramberku. 
Zde se nachází známá krasová jeskyně Šip-
ka, která je přírodní památkou a to nejen 
pro své vzácné rostliny, ale zejména díky 
archeologickým objevům. Je světoznámá 
– právě zde totiž došlo k objevu spodní 
čelisti neandrtálského dítěte. Žáky zaujalo 
nejenom povídání o způsobu života nean-
drtálců – jak lovili, jak žili, jaké používali 
nástroje a k čemu je používali, ale také 
zajímavý tvořivý program Pravěcí umělci, 
kde si zkoušeli vyrobit hliněnou figurku, 
kresbu uhlem a barevnou kresbu podle 

pravěkých předloh. Po zajímavém progra-
mu v jeskyni jsme se prošli po náměstí ve 
Štramberku, pochutnali jsme si na dobrém 
obědě. Děti si koupily nějaké upomínkové 
předměty a tradiční štramberské uši. Další 
trasa výletu směřovala do Kopřivnice. 
Navštívili jsme Muzeum nákladních auto-
mobilů Tatra. Pokochali jsme se pohledem 
na 80 vozidel včetně Lopraisovy Tatrovky, 
expedičního kamionu ,,Tatra kolem světa“ 
a dalších vozů, včetně autobusů, motorek 
a legendární Slovenské strely. Vůz prošel 
renovací, po níž je opět schopný provozu 
a při zvláštních příležitostech vyjíždí na 
koleje. Výlet se nám všem moc líbil, počasí 
nám přálo a už se zase těšíme na další 
vzdělávací akce naší školy.

Zuzana Krchňáková, učitelka ZŠ
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ČINNOST VÝJEZDOVÉ 
JEDNOTKY
V sobotu 11. května, kdy bylo v plném 
proudu Setkání obcí u pomníku TGM naší 
jednotce zahlásili výjezd do Růždky k požá-
ru mladého lesa. Vyjela cisterna V3S a Ford 
Transit. 

Mnohem náročnější zásah jsme měli v noci 
na 1. července, kdy rožnovsko zasáhly bles-
kové povodně. Zásah trval od 23. hodiny do 
půl čtvrté ráno. Čerpali jsme veškerou svou 
technikou společně s JSDH Poličná sklepy 
rodinných domů v místní části Kramolišov.

Další výjezdy se týkaly likvidace obtížné-
ho hmyzu. Ve všech případech se jednalo 
o sršní hnízda situované poblíž oken.

POŽÁRNÍ SPORT 
DOSPĚLÝCH
Dlouhá léta je v naší obci aktivní jen družstvo 
kategorie můžu nad 35 let. Letos jsme se 
účastnili okrskového kola konaného v Růžd-
ce a přivezli jsme pohár za druhé místo.
Stejné umístění jsme obsadili i na noční po-
hárové soutěži na Bystřičce 2. srpna. Zde 
nás ovšem k radosti nejen nás, ale všech 
zúčastněných zastínilo nově složené druž-
stvo žen. Tyto maminky našich mladých 
sportovců se daly dohromady jen pár týd-
nů před soutěží a jen s několika tréninky 
vyrazily soutěžit s konkurencí 15 družstev 
dívek mnohem zkušenějších a mladších. 
Odhodlání, nadšení, snaha, a hlavně odva-
ha se postavit na start jim vynesla obrovské 
ovace a staly se mediálními hvězdami této 
noční soutěže. Fakt, že pokus byl nakonec 
neplatný nic nemění na tom, že si holky za-
slouží velký obdiv.

SVATOJÁNSKÉ OHNĚ
Letošní oslava slunovratu nám opět dala 
možnost zorganizovat setkání na kopci 
s krásným výhledem, dobrým jídlem a pi-
tím, a to vše nově za doprovodu cimbálo-
vé muziky. Účast byla velká, déšť nás ne-
spláchnul a i když organizace je náročná 
a vždy se objeví nějaké mouchy, tak snad 
všichni odcházeli s dobrou náladou.
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MLADÍ HASIČI

ZIMNÍ TFA 
LETOŠNÍ SEZÓNU JSME ODSTARTO-
VALI UŽ V LEDNU A TO HALOVÝMI 
SOUTĚŽEMI TFA V BYSTŘICI POD 
HOSTÝNEM A V PODHRADNÍ LHO-
TĚ. TYTO SOUTĚŽE BYLY JINÉ, NEŽ 
JSME DOPOSUD VYZKOUŠELI A TO 
HLAVNĚ PŘEKÁŽKAMI. KROMĚ MO-
TÁNÍ HADICE, PŘESUNUTÍ PANÁKA 
A HAMMER BOXU SI DĚTI ZKUSILY 
BĚH SE ZÁTĚŽÍ, ALE TAKÉ NAPŘÍ-
KLAD PRŮSKOK PNEUMATIKAMI. DÁ 
SE ŘÍCT, ŽE KROMĚ MOTÁNÍ HADICE 
SE NA TYTO SOUTĚŽE PŘES ZIMU 
NEBYLO MOŽNÉ PŘIPRAVIT, ALE 
I TAK BYLY VÝSLEDKY SUPER.

BYSTŘICE POD HOSTÝNEM
Smíšená kategorie 4-6 let: Tereza Tomše-
jová – 3. místo, Matyáš Krus – 23. místo
Kategorie dívky 7-9 let: Julie Škvařilová 
– 4. místo, Ema Bližňáková – 5. místo, 
Vendula Hrabovská – 9. místo, Anna 
Švehláková – 12. místo, Kamila Tofelová 
– 18. místo
Kategorie dívky 10-12 let: Emma Krusová 
– 8. místo, Veronika Švehláková 17. místo
Kategorie chlapci 10-12 let: Daniel 
Směták – 12. místo
Kategorie dívky 13-15 let: Zuzana Smětá-
ková – 2. místo, Adéla Zetková – 15. místo, 

Barbora Hrabovská 21. místo, Kateřina 
Křupalová – 22. místo

PODHRADNÍ LHOTA
Kategorie dívky 6-9 let: Tereza Tomšejová 
– 4. místo
Kategorie chlapci 6-9 let: Matyáš Krus – 
9. místo
Kategorie dívky 10 – 12 let: Emma Kru-
sová – 6. místo
Kategorie kluci 10-12 let: Daniel Směták 
– 9. místo
Kategorie dívky 13-15 let: Zuzana Smětá-
ková – 4. místo, Julie Šumberová – 12. 
místo, Adéla Zetková 16. místo

OBVODOVÉ KOLO - NOVÝ HROZEN-
KOV A OKRESNÍ KOLO HORNÍ LIDEČ
Jako každoročně jsme se zúčastnili obvo-
dového kola hry Plamen, které se tentokrát 
konalo na Novém Hrozenkově. Děti soutě-
žily ve třech disciplínách – Štafetě 4x60m, 
400m štafetě CTIF a štafetě dvojic. 
Starší žáci se celkově umístili na 5. místě 
a tím si zajistili postup na okresní kolo. 
Mladší žáci si vybojovali 6. místo, to už ale 
na postup bohužel nestačilo.
Na okresní kolo, které se konalo v Horním 
Lidči jsme museli doplnit tým starších 
žáků i mladšími, ale i tak jsme skončili na 
krásném 7. místě.

OKRESNÍ LIGA MLADÝCH HASIČŮ
Letos jsme se zúčastnili osmi soutěží zařa-
zených do okresní ligy a to v Lešné (mladší 
žáci 6. místo, starší žáci 7. místo), na Hovězí 
(mladší žáci 2. místo, starší žáci 12. místo), 
ve Valašské Polance (mladší žáci 13. místo, 
starší žáci 15. místo), v Jarcové (mladší žáci 
5. místo, starší žáci 8. místo), v Kunovicích 
(mladší žáci 9. místo, starší žáci 3. místo), 
ve Veselé (mladší žáci 10. místo, starší žáci 
5. místo), v Semetíně (mladší žáci 6. místo, 
starší žáci 13. místo) a na Prostřední Bečvě 

(mladší žáci 4. místo, mladší žáci B 18. 
místo, starší žáci 10. místo).
Na Prostřední Bečvě proběhlo také vyhlá-
šení celkového pořadí ligy, kde mladší žáci 
přebrali pohár za 5. místo v lize z celkově 
přihlášených 44 družstev. Starší žáci se 
celkově umístili na 9. místě z 36 družstev.

TOMITRONIX CUP – OKRESNÍ LIGA 
V BĚHU NA 60 m S PŘEKÁŽKAMI
Konec letních prázdnin patřil opět šede-
sátkám. Do okresní ligy byly zařazeny čtyři 
soutěže – na Oznici, na Hovězí, v Janové 
a na Hutisku. Téměř ve všech kolech jsme 
měli zastoupení rovnou ve čtyřech kate-
goriích - v přípravce, mladších žákyních, 
mladších žácích a starších žákyních.

OZNICE
Kategorie přípravka: Tereza Tomšejová – 
13. místo, Matyáš Krus – 21. místo
Kategorie mladší žákyně: Emma Kru-
sová – 5. místo, Mia Mrovcová – 8. místo, 
Vendula Hrabovská – 16. místo, Ema 
Bližňáková – 17. místo
Kategorie mladší žáci: Daniel Směták – 
8. místo
Kategorie starší žákyně: Zuzana Smětá-
ková – 10. místo, Natálie Ondřejová – 
20. místo, Kateřina Křupalová – 21. místo, 
Julie Šumberová – 25. místo, Veronika 
Švehláková – 30. místo, Adéla Zetková – 
32. místo

HOVĚZÍ
Kategorie přípravka: Tereza Tomšejová – 
16. místo, Matyáš Krus – 28. místo
Kategorie mladší žákyně: Emma Kruso-
vá – 3. místo, Mia Mrovcová – 9. místo
Kategorie starší žákyně: Kateřina 
Křupalová – 17. místo, Julie Šumberová 
– 29. místo, Adéla Zetková – 31. místo, 
Natálie Ondřejová – 33. místo, Veronika 
Švehláková – 45. místo
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JANOVÁ
Kategorie přípravka: Tereza Tomšejová – 
21. místo, Matyáš Krus – 27. místo
Kategorie mladší žákyně: Emma Kruso-
vá – 1. místo, Mia Mrovcová – 10. místo, 
Vendula Hrabovská – 16. místo
Kategorie starší žákyně: Kateřina 
Křupalová – 10. místo, Zuzana Smětá-
ková – 14. místo, Klára Skřivánková – 
40. místo, Natálie Ondřejová – 42. místo, 
Veronika Švehláková – 44. místo, Barbora 
Hrabovská – 50. místo, Julie Šumberová – 
52. místo

HUTISKO
Kategorie přípravka: Tereza Tomšejová – 
19. místo
Kategorie mladší žákyně: Emma Kruso-
vá – 3. místo, Mia Mrovcová – 10. místo, 
Ema Bližňáková – 21. místo, Gréta Anna 
Smětáková – 33. místo
Kategorie mladší žáci: Daniel Směták – 
14. místo
Kategorie starší žákyně: Kateřina Křupa-
lová – 15. místo, Zuzana Smětáková – 18. 
místo, Adéla Zetková – 25. místo, Natálie 
Ondřejová – 30. místo, Julie Šumberová – 
32. místo, Klára Skřivánková – 38. místo, 
Veronika Švehláková – 39. místo

Na Hutisku proběhlo také celkové vyhláše-
ní okresní ligy v běhu na 60 m s překážka-
mi a také se rozhodlo o postupu na krajské 
kolo. 

CELKOVÉ VÝSLEDKY OKRESNÍ LIGY 
V BĚHU NA 60M S PŘEKÁŽKAMI
Kategorie přípravka: Tereza Tomšejo-
vá – 14. místo, Matyáš Krus – 26. místo 
(z celkově 69 závodníků)
Kategorie mladší žákyně: Emma Kruso-
vá – 2. místo, Mia Mrovcová – 8. místo, 
Vendula Hrabovská – 18. místo, Ema Bliž-
ňáková – 21. místo, Gréta Anna Smětáko-
vá – 37. místo (z celkově 37 přihlášených 
závodníků)
Kategorie mladší žáci: Daniel Směták 
– 19. místo (z celkově 37. přihlášených 
závodníků)
Kategorie starší žákyně: Kateřina Křupa-
lová – 10. místo, Zuzana Smětáková – 
13. místo, Natálie Ondřejová – 25. místo, 
Julie Šumberová – 27. místo, Adéla Zet-
ková – 29. místo, Veronika Švehláková – 
44. místo, Klára Skřivánková – 47. místo, 
Barbora Hrabovská 60. místo (z celkově 
přihlášených 61 přihlášených závodníků)

Emma Krusová a Mia Mrovcová si svým 
celkovým umístěním v lize vybojovaly 
postup na krajské kolo, které se konalo 
v Uherském Brodě, kde obě zaběhly 
výborně. Emma se umístila na 6. místě 
a tím si zajistila postup na MČR, Mia si po 
zaběhnutí svého osobního rekordu odvezla 
14. místo.

TFA NOVÝ HROZENKOV
Abychom se mezi soutěžemi nenudi-
li, střihli jsme si závod TFA v Novém 
Hrozenkově, který jsme brali trochu jako 
trénink na domácí TFA. Holkám i klu-

kům se dařilo a odvezli jsme si tři poháry 
v kategoriích jednotlivců, starší žákyně si 
celkovým součtem časů vybojovaly pohár 
pro družstvo.
Kategorie A: Tereza Tomšejová – 2. místo, 
Matyáš Krus – 6. místo
Kategorie B: Ema Bližňáková – 1. místo
Kategorie D: Emma Krusová – 3. místo, 
Veronika Švehláková – 8. místo
Kategorie E: Daniel Směták – 7. místo
Kategorie F: Zuzana Smětáková – 6. mís-
to, Natálie Ondřejová – 10. místo, Adéla 
Zetková – 11. místo, Klára Skřivánková 
– 18. místo
Družstva: starší žákyně – 3. místo

JARCOVÁ TFA – 
„O POHÁR HAJDIK A.S.“
Domácí soutěž v TFA jsme pořádali již 
druhým rokem. Tentokrát celá soutěž pro-
bíhala na tréninkovém hřišti, kde se našim 
mladým hasičům povedlo obsadit poháro-
vé příčky skoro ve všech kategoriích.
Kategorie dívky 3-6 let: 
Tereza Tomšejová – 2. místo
Kategorie chlapci 3-6 let: 
Matyáš Krus – 2. místo
Kategorie dívky 7-9 let:  
Gréta Anna Smětáková – 2. místo, Vendu-
la Hrabovská – 6. místo, Kamila Tofelová 
– 15. místo, Izabela Vávrová – 19. místo, 
Julie Škvařilová – 21. místo
Kategorie dívky 10-12 let:  
Emma Krusová 4. – místo, Veronika 
Švehláková – 9. místo
Kategorie chlapci 10-12 let:  
Daniel Směták – 8. místo
Kategorie dívky 13-15 let:  
Zuzana Smětáková – 2. místo, Klára 
Skřivánková – 3. místo, Natálie Ondřejová 
– 4. místo, Adéla Zetková – 5. místo
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VYSOKÝ ÚHRN SRÁŽEK SPOLU SE 
SILNÝM VĚTREM A S TÍM SPOJENÉ 
PROBLÉMY SE NEVYHNULY ANI NAŠÍ 
OBCI. PRO HASIČE TO ZNAMENALO 
PĚT VELMI INTENZIVNÍCH DNŮ 
PLNÝCH PŘÍPRAV, POTÉ VLASTNÍ 
POMOCI LIDEM CHRÁNIT MAJETEK 
A MINIMALIZOVAT ZTRÁTY. NASAZENÍ 
BYLO VYSOKÉ, SPÁNKU PRAMÁLO, 
VYJÍŽDĚLI JSME I MIMO OBEC. PO 
OPADNUTÍ AKUTNÍHO NEBEZPEČÍ 
NÁSLEDOVALY NEMÉNĚ NÁROČNÉ 
DNY PLNÉ ČERPÁNÍ SKLEPŮ, 
ODKLÍZENÍ ŠKOD A NÁSLEDNÉHO 
ÚKLIDU OBCE A HASIČSKÉ ZÁKLADNY. 
DĚKUJEME VŠEM ZA VEŠKEROU 
POMOC A PROJEVY PODPORY,  
AŤ UŽ SLOVNÍ, RUČNÍ, ČI FORMOU 
OBČERSTVENÍ. VÍCE V PŘÍŠTÍM 
VYDÁNÍ JARČOVJANU.

KOŇKA NA VÝSTAVĚ
Ve dnech 24.5.-25.5. byl kus naší (hasičské 
a obecní) historie vystaven veřejnosti. O vy-
stavení naší koňské stříkačky Vystrčil a syn 
z roku 1908 jsme byli požádáni Zlínským 
krajem, Krajským sdružením hasičů a HZS 
Zlínského kraje na akci s názvem „Dny ha-
sičů Zlínského kraje“ konané na výstavišti 
v Kroměříži.  Na této dvoudenní akci bylo 
vystaveno na 100 ks historické a současné 
techniky Zlínského kraje a záchranného 
praporu HZS Hlučín. Bohužel v tento ter-
mín bylo v okolí spousta akcí včetně dne 
obce Jarcová, takže jsme neorganizovali 
hromadnou návštěvu této krajské akce kde 
výstava techniky byla jen jednou částí nabi-
tého hasičského víkendu.

DOTAČNÍ TITULY
V letošním roce jsme uspěli s našimi žá-
dostmi o dotaci pro spolufinancování na-
šich aktivit spojené převážně s mládeží 
u těchto subjektů:

POVODEŇ POHLEDEM HASIČŮ
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Na samotné realizaci celé myšlenky jsem 
začal intenzivněji pracovat v průběhu 
října roku 2023 a na začátku dubna 2024 
byl tým představen. CykloMira je náš 
generální partner, který nám pomáhá po 
materiální stránce a se sháněním dalších 
partnerů. Stálý název týmu jsem chtěl 
nějak spojit s Valašskem, protože to tady 
mám rád, líbí se mi tady a zároveň jsem 
chtěl, aby název dobře zněl a vynikal i na 
zahraničních závodech. Tak vznikl nápad 
Wallachian na kterém jsme se všichni 
členové shodli.
Naše hlavní zaměření jsou maratony 
horských kol, které doplníme vybranými 
závody v disciplíně cross-country. Bude-
me se účastnit významných regionálních 
závodů, které doplní Prima Cup, Český 
Pohár, a rovněž se zapojíme do Mistrov-
ství Republiky v maratonu a cross-coun-
try. Někteří členové týmu se ukážou i na 
zahraničních závodech a když se bude 
týmu do budoucna dařit a budou na to 
finance, tak se ukážeme i na nějakých 
světových akcích.

Moje vize byla vytvořit tým s dobrou atmo-
sférou a zároveň podpořit v rozvoji závodní-
ky, kteří vyjdou z mládežnických kategorií 
a nemají kde jezdit a díky tomu častokrát 
nemůžou předvést to co v sobě mají.
Vybral jsem si k sobě další 3 závodníky. 
Mezi hlavní členy patří: Michaela Boj-
ková, loni druhá na Mistroství České 
Republiky (MČR) v maratonu do 23 let. 
Matěj Malý, celkový vítěz seriálu Valašské-
ho Poháru, juniorský závodník Jiří Havlík, 
druhý na MČR v maratonu v kategorii 
kadetů, což je náš nejmladší závodník, 
a jediný závodník ještě v mládežnické juni-
orské kategorii, kterému budeme předávat 
zkušenosti a umožnit mu dobrý vstup do 
dospělé kategorie. A na závěr jsem to já 
David Bártek, třetí na MČR v cross-coun-
try, účastník Mistroství Světa, Evropy 
a několika světových pohárů.
Nyní tým má 4 hlavní závodníky a 3 další 
závodníky, kteří nám zároveň pomáhají 
s chodem týmu. Naše fungování je možné 
díky podpoře 10 partnerů, kteří do toho šli 
s námi. A taky lidem, kteří sice nejdou vi-

dět, ale pomáhají mi s fungováním týmu, 
protože na vše sám nestačím. Za to bych 
jim všem chtěl moc poděkovat!
Oficiální představení týmu proběhlo 
ve velkém stylu na legendárním závodě 
Rohálovké 50 v Prusinovicích, kde se nám 
v silné konkurenci podařilo ovládnout 
soutěž týmů a všichni hlavní závodníci 
byli na podiu!
Chystáme v Jarcové i společnou pohodo-
vou vyjížďku pro naše partnery a občany 
Jarcové, kterou zvládne opravdu každý. 
Při ní si můžete popovídat se závodníky 
našeho týmu a dozvědět se třeba jaké to 
je startovat na největších českých nebo 
světových závodech. O vyjížďce vás bude-
me informovat na našich sociálních sítích 
a pokud to vyjde, tak i v dalším vydání 
Jarčovjanu.
Na závěr budeme moc rádi, když nám bu-
dete fandit a sledovat nás jak na závodech, 
tak i na Facebookové a Instagramové 
stránce, kde prezentujeme naše úspěchy 
a můžete zde vidět i velmi zajímavý obsah 
z prostředí cyklistiky!

DAVID BÁRTEK 
V JARCOVÉ 
ZALOŽIL NOVÝ 
CYKLISTICKÝ 
TÝM CYKLOMIRA 
WALLACHIAN 
RACING
PO OZNÁMENÍ, ŽE MŮJ 
STÁVAJÍCÍ TÝM BUDE KONČIT 
JSEM SE ROZHODL ZALOŽIT 
SVŮJ VLASTNÍ. ZÁROVEŇ MI 
DÁVALO SMYSL VYBUDOVAT 
ZÁZEMÍ A PODPORU PRO DALŠÍ 
ZÁVODNÍKY Z REGIONU. 
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HODNOCENÍ SEZÓNY 
2023/2024
V minulé fotbalové sezóně nás zastupova-
lo celkově šest mládežnických týmů a je-
den tým mužů. Jejich výkony můžete sami 
zhodnotit v následujících tabulkách.

Kromě žákovských týmů, které soutěží 
v Krajské soutěži, se naše ostatní družstva 
účastní okresních soutěží. Nejvzdáleněj-
ším místem v našem kraji, kam pravidel-
ně jezdíme, je Bezměrov, vesnice ležící 
mezi Kojetínem a Kroměříží. Tyto výjezdy 
jsou skvělou příležitostí pro týmové výle-
ty, během nichž se utužuje přátelství mezi 
mládeží, rodiči a fanoušky. V nejmladších 
kategoriích se výsledkové tabulky nezve-
řejňují, proto je zde nemůžeme uvést. Naše 
týmy se však pravidelně účastní závěreč-
ných turnajů o titul přeborníka okresu.
Díky poctivé, intenzivní a vytrvalé práci 
trenérů dorostu Milana a Ivoše se nám 
podařilo postoupit z okresního přeboru do 
krajské soutěže v této kategorii, což pova-
žujeme za velký úspěch.

VALNÁ HROMADA 2024
Letošní Valná hromada se uskutečnila 
14. června 2024 od 18:00 v prostorách 
Hospody na hřišti, s účastí 60 % členů. 
Po úvodních procedurálních krocích jsme 
přešli ke zprávám o činnosti a hospodaře-
ní našeho spolku TJ Sokol Jarcová z.s. za 
rok 2023.
Tak jako každý rok, tak i letos předkládá-
me výsledky našeho hospodaření za rok 
2023.

NÁKLADY (v celých tis. Kč):
• Spotřeba materiálu, energie a ostatní 
 292
• Opravy a udržování 207
• Náklady na cestovné 12
• Náklady na reprezentaci 9
• Ostatní služby 677
• Mzdové náklady 172
• Jiné ostatní náklady 16
• Odpisy dlouhodobého majetku 283
• Poskytnuté členské příspěvky 18

VÝNOSY (v celých tis. Kč):
• Provozní dotace 746
• Přijaté příspěvky (dary) 527
• Tržby za vlastní výkony a za zboží 361
• Jiné ostatní výnosy 194
• Tržby z prodeje majetku 12

TRENÉŘI V SEZÓNĚ 2024/2025 
(SD – SDRUŽENÉ DRUŽSTVO S FK 
JABLŮNKOU) 
Fotbalová školička – Pavlína Crhová, Mi-
chal Gromus, Tomáš Drábek.

Mladší přípravka (Okresní přebor) – Vlas-
timil Sušeň, Milan Píša ml.
Starší přípravka (Okresní přebor) – Jan 
Oprchal.
sd Mladší žáci (Krajská soutěž) – Jiří Bar-
toň (Jablůnka).
sd Starší žáci (Krajská soutěž) – Marian 
Zimek.
sd Dorost (Krajská soutěž) – Milan Píša, 
Ivo Veselý, Jitka Píšová.
Muži (Okresní přebor) – Martin Bártek, 
Jiří Černoch, Michal Gromus

Veškeré kontakty jdou na webových 
stránkách www.sokoljarcova.cz. Tak jako 
v uplynulých sezónách, tak i v té nové se-
zóně 2024/2025, budeme nadále pokra-
čovat ve spolupráci s klubem FK Jablůnka.

FOTBALOVÝ KEMP 
TECHNICKÝCH DOVEDNOSTÍ 
LÁDI TRÁVNÍKA
Ve dnech 22. až 26. července 2024 náš 
fotbalový oddíl TJ Sokol Jarcová ve 
spolupráci s panem Ladislavem Tráv-
níkem uspořádal fotbalový kemp pro 
děti ve věku 6 až 14 let. Kemp dosáhl 
své maximální kapacity 43 přihlášených 
dětí, bez jediného volného místa. Kemp 
jsme primárně připravili pro naše hráče, 
protože s panem Trávníkem spolupra-
cujeme intenzivně již šestým rokem, 
ale připojili se k nám i hráči z okolních 
klubů. Účastníci byli rozděleni do čtyř 
skupin podle věku a výkonnosti. Každá 
skupina měla svého trenéra: Láďa Tráv-
ník, Tomáš Vaněk, Ondřej Kůřil a Tomáš 
Drábek. Organizaci kempu měla na 
starosti Jiřinka Trávníková.
Každý den začínal trenérskou poradou, 
a od 9:00 jsme se věnovali novým doved-
nostem dle předem domluvených témat. 
Obědy zajišťovala firma GastroProdukt. 
Po obědové pauze jsme testovali, jak děti 
zvládly naučené dovednosti, a násle-
dovala společná hra, která nás všechny 
vyčerpala, ale zároveň ukázala velký 
potenciál dětí. Den jsme zakončili kolem 
16:00 hod. hodnocením a přípravami na 
další den.
Během pěti dní zářila z dětí radost, štěstí 
a pokora. Z našeho klubu a klubu FK 
Jablůnka se letos zúčastnilo 20 dětí,
viz přiložené foto (str. 15).

ODDÍL KOPANÉ
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MATRIX CUP 2024 
SE STAL MINULOSTÍ
9. ročník tradičního fotbalového turnaje 
mladších a starších přípravek, MATRIX 
CUP 2024, se zapsal do historie. Opět se 
jednalo o turnaj, který se v mnoha ohle-
dech lišil od těch předchozích. Tentokrát 
jsme turnaj posunuli na první zářijový 
víkend a pozvání přijaly špičkové ligové 
týmy. Celkově se zúčastnilo 17 týmů, 
z toho 9 týmů v kategorii mladších pří-
pravek (U9) a 8 týmů v kategorii starších 
přípravek (U11).
Velkým přínosem pro turnaj byl opět náš 
dlouhodobý partner, firma Nástrojárna 
MATRIX s.r.o., v čele s panem Josefem 
Kalčákem. Díky jejich podpoře a skvělé 
spolupráci jsme byli schopni zajistit kom-
pletní medailový servis, což opět podtrhlo 
vysokou úroveň tohoto turnaje. Kromě 
toho se velké zásluhy připisují také panu 
Ladislavu Trávníkovi, který působil jako 
ambasador turnaje. Jeho odborný dohled 
nad fotbalovou úrovní turnaje a aktivní 
zapojení do rozvoje mladých hráčů byly 
klíčové a přispěly k zajištění hladkého 
a profesionálního průběhu. Poděkování 
patří také všem partnerům a tajným dár-
cům věcných cen do tomboly, která byla 
letos velmi hodnotná a bohatá.
Kvalita týmů a vysoká úroveň soutěže 
byla patrná už od prvních utkání. Obsaze-
ní týmů naznačovalo, že turnaj bude plný 
napínavých soubojů a vysoce kvalitních 
fotbalových výkonů. To se potvrdilo nejen 
na hřišti, ale i v zákulisí, kde trenéři, hráči 

a hráčky, stejně jako fanoušci, vyjadřovali 
své nadšení a spokojenost s celkovou 
organizací. Měl jsem příležitost s mno-
hými z nich mluvit jak během samotného 
turnaje, tak i po jeho skončení, a zpětná 
vazba byla více než pozitivní.

ZÁVĚREČNÉ POŘADÍ KATEGORIE 
MLADŠÍ PŘÍPRAVKA
(U9 - 2016 a mladší):
1. FC Vsetín
2. FC Baník Ostrava
3. SK HS Kroměříž
4. TJ Valašské Meziříčí
5. TJ Sokol Podlesí
6. FC Rožnov p./R.
7. FK Jablůnka
8. FK Vigantice
9. Tj Sokol Jarcová

ZÁVĚREČNÉ POŘADÍ KATEGORIE 
STARŠÍ PŘÍPRAVKA
(U11 - 2014 a mladší):
1. FC Zlín - modrý
2. FC Zlín - žlutý
3. SK HS Kroměříž
4. TJ Valašské Meziříčí
5. FK Vigantice
6. FC Vsetín
7. FC Zubří
8. Tj Sokol Jarcová

INDIVIDUÁLNÍ OCENĚNÍ:
Kategorie mladších přípravek (U9):
•  Nejlepší střelec: Martin Hřib 

(FC FASTAV Vsetín)

•  Nejužitečnější hráč: Pastirčák Jakub 
(FC FASTAV Vsetín)

•  Nejlepší brankář: Patrik Bernatík 
(FC Baník Ostrava)

Kategorie starších přípravek (U11):
•  Nejlepší střelec: Filip Staněk 

(TJ Valašské Meziříčí)
•  Nejužitečnější hráč: Jakub Ševčík 

(FC Zlín)
•  Nejlepší brankář: Michal Šmíd 

(SK HS Kroměříž).

FOTBALOVÝ KEMP LÁDI TRÁVNÍKA
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FOTBALOVÁ ŠKOLIČKA 
JARCOVÁ
Fotbalová školička v Jarcové opět začíná 
17. září a bude pokračovat až do konce 
sezóny 2024/2025. Scházíme se každé 
úterý v 15:30. Během podzimní části 
budeme trénovat buď na přírodní trávě 
v areálu MSA Jarcová, nebo v případě ne-
příznivého počasí na kurtech či v tělocvič-
ně ZŠ Jarcová. Školička je určena pro děti 
ve věku 4 až 6 let. Naši trenéři se věnují 
dětem z širokého okolí, které mají chuť 
sportovat a trávit čas v kolektivu s ostatní-
mi dětmi, které sdílejí stejný zájem.
V našem klubu věříme, že pravidelný, 
pestrý a cílený pohyb může dětem přinést 
mnohé výhody. Tím nemyslíme jen fyzic-
kou kondici, ale také rozvoj vlastností, 
které jsou důležité pro život – disciplínu, 
spolupráci, schopnost navazovat přátel-
ství, zvládání zklamání a radost z výher, 
stejně jako tvrdou práci na vlastním 
zlepšení. Naším cílem je nabídnout dětem 
alternativu k dnešnímu trendu, kdy tráví 
mnoho času v elektronickém světě a na 
sociálních sítích.
Věříme, že nejen děti, ale i rodiče ocení 
naši snahu předávat skrze sport důležité 
životní lekce, jako jsou odpovědnost, po-
kora, úcta, sebeúcta, přátelství a týmová 
spolupráce.
Trenéři: Pája Crhová, Míša Gromus, Tom 
Drábek.

NAŠI PARTNEŘI

Po svém úspěšném debutu v české 
reprezentaci v listopadu 2023 Terka 
pokračovala ve své cestě fotbalového 
růstu. Její vystoupení v Nizozemsku 
nezůstalo bez povšimnutí – trenéři 
i spoluhráči ocenili nejen její technic-
ké dovednosti, ale i obrovskou herní 
inteligenci a schopnost zachovat klid ve 
vypjatých momentech. Z tohoto důvodu 
byla znovu povolána k dalším reprezen-
tačním srazům, kde měla možnost hrát 
proti některým z nejlepších evropských 
týmů, např. Belgie, Francie, Švédsko, 
Švýcarsko, Wales atd.
Terčin pokrok byl nepřehlédnutelný. 
Díky tvrdé práci na klubové i reprezen-
tační úrovni získala nejen zkušenosti, ale 
také větší herní sebedůvěru. Na hřišti se 
stala jistější a začala výrazněji ovlivňovat 
průběh zápasů. V rámci turnaje UEFA 
Development Tournament hráček do 16 
let 2024 dala svůj první reprezentační gól 
do branky Lotyšek a naše reprezentace 
tímto gólem vyhrála 1:0.  

Její pozice v týmu 1. FC Slovácko se 
upevnila, a co víc, stala se pravidelnou 
součástí reprezentačního výběru do 
17 let, kde se rychle začala prosazovat 
jako jedna z klíčových hráček. 
Její reprezentační kariéra se rozvíjí 
a z fotbalové naděje se pomalu stává 
jedna z opor mladého týmu. Trenéři ji 
vnímají jako budoucí pilíř ženské repre-
zentace. S přibývajícími zkušenostmi 
Terka nejenže ukazuje svůj talent, ale 
také se stává inspirací pro další mladé 
hráčky, které chtějí kráčet po jejích 
stopách.
Nyní stojí před dalšími výzvami, a to 
nejen na národní, ale i mezinárodní 
úrovni. Její cíle jsou jasné – prosadit se 
na mistrovství Evropy 2025 a postupně 
se etablovat v seniorském týmu. Jak 
sama říká, každý den na hřišti je pro ni 
příležitostí stát se lepší hráčkou, a tím 
se přiblížit svým snům.
Přejeme jí touto cestou pevné zdraví 
a mnoho dalších výzev.

TERČIN 
FOTBALOVÝ 
REPREZENTAČNÍ 
PŘÍBĚH 
POKRAČUJE
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SPORT OSTATNÍ

Nástup jara pro členy volejbalového oddílu 
znamenal poslední tréninky v tělocvičně 
a ukončení další sezóny Regionální beskyd-
ské volejbalové ligy amatérů (RBVL) hrané 
ve Frýdku-Místku, s umístěním v druhé po-
lovině tabulky. Ještě jsme se stihli zúčastnit 
turnaje u kamarádů ve Stříteži a na konci 
dubna jsme halovou sezónu ukončili.
V půlce května už počasí dovolilo zahájit 
pravidelné setkávání na beachvolejbalo-
vém hřišti. Uspořádali jsme také tradiční 
Předletní turnaj v klasickém šestkovém 
volejbale smíšených družstev. Jako domá-
cí jsme nasadili 2 družstva, celkově bylo 
družstev 7, takže se hrálo systémem každý 
s každým. Všichni si skvěle zahráli, užili si 

opět objednané počasí a bavili se. Turnaj 
ovládl tým z Valmezu a domácí obsadili 2. 
a 5. místo.
V doslova slunečně pekelném prostředí 
proběhl v létě oblíbený turnaj v plážovém 
volejbale v Hrachovci. Na tento turnaj jsme 
nakonec vytvořili družstva 3 z celkově osmi 
zúčastněných, kdy nejlepší naše družstvo 
bralo 2. místo.
První víkend v srpnu, jako vždy, proběhlo 
kvalitní dvoudenní volejbalové soustředě-
ní v místním areálu.  Po sportovních výko-
nech prvního dne jsme se někteří pro jis-
totu „soustředili“ až do pozdních ranních 
hodin. V trochu chladnějších podmínkách 
jsme sportovně pokračovali druhý den. 

Vždy podařená spole-
čensky-sportovní akce, 
stejně tak i jako každý 
turnaj.
Pokud vyjde počasí jako 
v loňském roce, bude-
me se scházet na písku 
ještě v říjnu a hned poté 
opět oprášíme sálovou 
obuv a zahájíme setká-
vání pod vysokou sítí ve 
vnitřních prostorech.

volejbalový oddíl 
Jarcové

Začátkem června se konaly už tradičně 
motokrosové závody na trati vedle hřiště. 
Letos poprvé před závodem dospělých 
se jela i dětská kategorie s hojnou účastí. 
Malí závodníci si nic nedarovali a s ob-
rovským nadšením předvedli velkou po-
dívanou. Diváci je za to odměnili velkým 
potleskem.
Po obědě odstartoval závod dospělých. 
Jako novinku jsme přidali k závodním 
speciálům i několik borců třídy klasik 
(HISTORICKÉ MOTOCYKLY), ale tam 
to ještě neskončilo.
Po velkém naléhání třech jezdců z dětské 
kategorie jsme do hlavního závodu, i když 
s obavami o jejich bezpečí, pustili i je.
Z obyčejných motokrosových závodů se 
stala velká show. Závodníci si soutěž ná-
ramně užili a divácká kulisa byla skvělá.
Občerstvení, guláš a speciality z udírny 
byly samozřejmostí.

 Sváťa 

PÁR VĚT K VOLEJBALU

MOTOKROSOVÉ ZÁVODY

Pořadí nejlepších pěti jezdců:
1. MARTIN HOFFMAN
2. PATRIK KOTRLA 
3. DAVID MRLINA 
4. JIŘÍ HAVEL ml.
5. LIBOR ČERNOCH

MALÉ EKOLOGICKÉ 
OKÉNKO 
Pomalu se nám blíží nová topná sezóna, 
a tak si Vám dovolujeme připomenout ně-
kolik důležitých informací, které se týkají 
ochrany ovzduší.  Už jen do konce srpna 
2024 bylo možné legálně provozovat nej-
starší a nejvíce znečišťující kotle 1. a 2. 
emisní třídy na pevná paliva. Domácnos-
ti, které doposud výměnu kotle nestih-
ly provést, mohou od září využít dotace 
z programu Nová zelená úsporám se zvý-
hodněním pro domácnosti seniorů a lidí 
s nižšími příjmy. O příspěvek se mohou 
ucházet od 3. září 2024 u Státního fondu 
životního prostředí ČR.
Jen samotná výměna kotle ale nestačí, 
stejně důležitý, ne-li ještě důležitější, je 
způsob, jakým topíme. Do každého kotle 
je třeba používat pouze palivo dané vý-
robcem (dřevo např. musí být dostatečně 
vysušené, min. 1–2 roky), je zakázáno 
spalovat odpady (např. dřevotřísku nebo 
starý nábytek). Pro správné spalování je 
také důležité pravidelně čistit kotel i spa-
linové cesty a při topení zajistit dostateč-
ný přístup vzduchu k palivu (kotel nedu-
sit). V neposlední řadě je také důležité 
místnosti nepřetápět a topit jen tam, kde 
je to potřebné. Větrat je nutné krátce, ale 
intenzivně.
Zkrátka top tak, jak chceš, aby topil tvůj 
soused!

Věra Šulová
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